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De Commissie voor Economie, Economisch Overheidsinstrumentarium, Innovatie, 
Wetenschapsbeleid, Werk en Sociale Economie besprak het ontwerp van beheersovereen-
komst tussen de Vlaamse Regering en het Agentschap voor Innovatie door Wetenschap 
en Technologie (IWT) voor de periode 2011-2015 op haar vergadering van 12 mei 2011 
met mevrouw Ingrid Lieten, viceminister-president van de Vlaamse Regering, Vlaams 
minister van Innovatie, Overheidsinvesteringen, Media en Armoedebestrijding en me-
vrouw Veerle Lories, administrateur-generaal van het IWT.

I. TOELICHTING DOOR MEVROUW VEERLE LORIES

Mevrouw Lories doorloopt eerst enkele basisgegevens over het IWT, vervolgens behandelt 
ze de krachtlijnen van de beheersovereenkomst en hoe de uitvoering opgevolgd wordt. 
Meer concreet wordt het met de uitvoeringsplanning 2011.

Het IWT is opgericht in 1991 als Vlaamse openbare instelling en werd ook betrokken bij 
de reorganisatie van de hele Vlaamse overheid, met de BBB-operatie. Pas vanaf 2010 ging 
de instelling van start als extern verzelfstandigd agentschap. Missie en opdrachten van het 
IWT zijn bij decreet bepaald en liggen vast in het Wetenschaps- en Innovatiedecreet van 
30 april 2009. Minister Ingrid Lieten is voogdijminister.

De missie behelst het stimuleren van innovatie in Vlaanderen. Het begrip is heel breed: 
nieuwe en verbeterde producten, processen, diensten, vernieuwing van arbeidsorganisatie. 
Het moet steeds gaan over innovatie die stoelt op kennis, kennisontwikkeling of versprei-
ding van recent ontwikkelde kennis. Dat moet garanderen dat wat gestimuleerd wordt, 
ook een meerwaarde biedt op economisch of maatschappelijk vlak. 

De kerntaak van het IWT is financiële steun verlenen voor innovatieprojecten. Daarnaast 
verleent de instelling ook een aantal diensten aan bedrijven, die vooral gericht zijn op 
internationale samenwerking, met onder meer de toegang van Vlaamse onderzoekers tot 
de Europese kaderprogramma’s en grensoverschrijdende technologietransfer in een Euro-
pees netwerk. Het IWT probeert ook alle innovatieactoren en hun activiteiten zo goed 
mogelijk te coördineren. Zo poogt de instelling zoveel mogelijk samenwerking in Vlaan-
deren te realiseren rond innovatie.

In het schema van steuninstrumenten van mevrouw Lories lijkt het alsof  de bedrijven, 
onderzoeksinstellingen, intermediaire organisaties en individuele mensen aparte blokken 
vormen. De spreekster weerlegt dat echter en stelt dat het alleen aangeeft dat er diverse 
IWT-steuninstrumenten zijn die ofwel op initiatief  van de bedrijven of onderzoeksinstel-
lingen, inclusief  universiteiten en hogescholen, of  op initiatief  van personen en interme-
diairen geïnitieerd kunnen worden. Tussen die verschillende geledingen wordt er intern 
actief  samengewerkt.

Een bedrijf  dat het initiatief  neemt, komt automatisch terecht in de bedrijfsprojecten, 
waaronder nog een apart luik voor kmo’s ressorteert. Daar zijn de procedures en criteria 
net iets eenvoudiger, legt mevrouw Lories uit, dit om een maximale toegankelijkheid te 
garanderen. 

Als het initiatief  vertrekt bij een onderzoeksinstelling, universiteiten of  hogescholen, 
zijn er vier verschillende programma’s. Een eerste is het strategisch basisonderzoekspro-
gramma, waarmee onderzoek met economische of maatschappelijke finaliteit op langere 
termijn wordt ondersteund. Verder is er het TETRA-programma dat zich specifiek richt 
op initiatieven van hogescholen, maar dat ook open staat voor andere organisaties. De 
bedrijven worden erbij betrokken via stuurgroepen en gebruikerscomités. Het gaat om 
onderzoek dat dicht bij de toepassing op de markt staat. Er zijn ook nog twee thematische 
specifieke programma’s: één voor landbouw, dat een erfenis is van de federale overheid, en 
het toegepast biomedisch programma dat specifiek draait om biomedisch onderzoek met 
een maatschappelijke finaliteit. 
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Het VIS-programma behelst collectieve innovatie-initiatieven, gericht op Vlaamse Inno-
vatie Samenwerkingsverbanden. Het zijn collectieven van bedrijven. Het programma 
was vroeger opgedeeld in verschillende types van activiteiten rond innovatiestimulering, 
dienstverlening en collectief  onderzoek, maar werd een geïntegreerd programma dat grote 
projecten kan ondersteunen. Dat vergroot aanzienlijk de impact. 

Ten aanzien van individuele onderzoekers zijn er de doctoraatsbeurzen, die het IWT in de 
jaren ’90 heeft overgenomen van het toenmalige IWONL. Ze zijn omgevormd tot strategi-
sche innovatiedoctoraatsbeurzen. De Baekelandmandaten bieden onderzoekers de moge-
lijkheid om een doctoraat te behalen in zeer nauwe samenwerking met een bedrijf  waar ze 
doorgaans ook de meeste tijd spenderen. De bedrijven financieren mee. Voorts is er nog 
een innovatiemandaat, als recente hervorming van de postdoctorale onderzoeksmandaten 
die het IWT al geruime tijd heeft. Ze zijn omgevormd om de efficiëntie te verhogen op het 
vlak van toepassing, innovatiegerichtheid en samenwerking met bedrijven.

De kerncijfers uit 2010 geven aan dat er in dat jaar 365 bedrijfsprojecten en -studies goed-
gekeurd zijn. 230 daarvan waren projecten voor kmo’s. Er is 104,8 miljoen euro aan steun 
vastgelegd. Mevrouw Lories wijst erop dat er een omgekeerde verhouding is tussen het 
aantal projecten voor kmo’s en het bedrag dat dit vertegenwoordigt in het totaal. Slechts 
36 percent van het totaalbedrag werd daaraan besteed. De grote bedrijven nemen 64 per-
cent voor hun rekening.

In het totaal heeft het IWT in 2010 meer dan 2000 aanvragen behandeld en is er steun ver-
strekt ten belope van 253 miljoen euro. In 2011 zullen de cijfers er heel anders uitzien door 
onder andere de beslissing van de Vlaamse Regering om in meer middelen te voorzien. Zo 
zou er voor 2011 aan vastleggingsmiddelen 300 miljoen euro beschikbaar zijn. 

Het IWT is een matrixorganisatie, die op vier verticale pijlers rust, met vier directies. Eén 
is voor de bedrijfsprojecten, een pijler voor het strategische en internationaal onderzoek, 
een pijler voor het collectief  onderzoek en de kennisdiffusie en tot slot één voor de interne 
ondersteunende diensten. Daaronder situeert zich een horizontaal geheel van wetenschap-
pelijke adviseurs met elk hun eigen specialisaties. Naargelang van de expertise worden ze 
ingeschakeld in de respectieve pijlers.

Vervolgens gaat de spreker dieper in op de inhoud van het ontwerp van beheersovereen-
komst.

Er zijn vier grote strategische doelstellingen op vier assen. Ten eerste wil het IWT bij-
dragen aan de economische doelstelling van meer creatief  en innoverend ondernemen in 
Vlaanderen. Ten tweede wil het IWT een rol spelen in de impact van innovatie op de tal-
rijke sociaaleconomische en maatschappelijke uitdagingen. Een derde as is toegespitst op 
alles wat met internationale samenwerking en internationaliseren van innovatie te maken 
heeft. Ten vierde wil het IWT een bijdrage leveren aan een slagkrachtige overheid en zo 
efficiënt, effectief  en kwaliteitsvol mogelijk functioneren. 

Voor elk van de strategische doelstellingen zijn een aantal operationele doelstellingen 
beschreven. Daarin heeft de dagelijkse werking van het IWT een plaats gekregen naast de 
grotere meer strategische veranderingstrajecten die voor de toekomst voorzien zijn. 

Een eerste groep operationele doelstellingen bij de eerste strategische doelstelling draait 
om het versterken van de doelmatigheid van de steunprogramma’s, ongeacht het type, zij 
het met directe steun aan bedrijven, collectieve steun of  meer indirecte steun aan strate-
gisch basisonderzoek en het vormen van onderzoekers. In doelmatigheid versterken zitten 
generieke aspecten vervat die vertaald worden in indicatoren. Zo wil men de doorloop-
tijden correct houden en zorgen voor de opvolging van de klantentevredenheid zodat die 
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optimaal blijft. De programma’s moeten het bereik zo groot mogelijk maken door nieuwe 
doelgroepen en nieuwe bedrijven erbij te betrekken.

Een tweede subdoelstelling omvat twee operationele doelstellingen en behelst het stimu-
leren van samenwerking. Dat slaat enerzijds op de samenwerking vanuit het IWT zelf  
met andere agentschappen die ook op bedrijven gericht zijn, zoals F.I.T., het Agentschap 
Ondernemen, PMV en het Departement EWI. Dat moet leiden tot een meer geïntegreerde 
benadering van de bedrijven. Anderzijds wil het IWT de actieve actoren die als eerste 
front dienen voor bedrijven met vragen zo goed mogelijk samenbrengen. Die coördinatie 
en de afstemming moeten versterkt worden.

Ten derde wil het IWT zijn programma’s in de toekomst nog meer doelgroepgericht orga-
niseren. Er zijn voorlopig nog twee grote blokken in de bedrijfsgerichte programma’s, 
kmo’s en grotere bedrijfsprojecten. Maar de groep kmo’s is een bijzonder divers geheel 
met starters, spin-offs, meer hightech en meer traditionele kmo’s. Daarmee wil het IWT in 
de toekomst nog meer specifiek omspringen bij de beoordeling en selectie.

Voor de tweede strategische doelstelling zijn er al een aantal lopende programma’s, zoals 
het strategisch basisonderzoek dat een specifiek op maatschappelijke innovatie gericht 
luik heeft. Het loopt al enkele jaren. Verder is er de DTO-maatregel voor duurzame 
ontwikkeling en projecten die daaraan voldoen. Het gaat dan om het verminderen van 
afval, het gebruik van grondstoffen, energiegebruik enzovoort. Een DTO-label geeft recht 
op extra steun. Wat er al bestaat, wil het IWT zo goed als mogelijk blijven inzetten ten 
behoeve van de maatschappelijke noden en uitdagingen. Daarnaast wil het IWT nagaan 
hoe de andere bestaande programma’s zo goed als mogelijk en nog beter afgestemd kun-
nen worden op de maatschappelijke innovatie. De spreekster haalt in dat verband aan 
dat het VIS-programma geherprogrammeerd is, maar de regelgeving stelt nog altijd de 
doelstelling van economische innovatie voorop. Dergelijke programma’s moeten in de toe-
komst meer gericht worden op maatschappelijke uitdagingen. Die oefening gebeurt voor 
alle bestaande programma’s. 

Een andere belangrijke doelstelling betreft het uitbouwen van het innovatief  aanbeste-
den. Dat concept is voor het eerst goedgekeurd door de Vlaamse Regering in 2008. Er 
is een kenniscel binnen het IWT opgestart om er een methodologie rond op te zetten. 
Daarbij is heel veel tijd besteed aan de sensibilisering van en het contact leggen met de 
verschillende beleidsdomeinen van de Vlaamse overheid. Daardoor is er nu een netwerk 
van contactpersonen beschikbaar. Een heel pakket aan projectvoorstellen voor innovatief  
aanbesteden was het resultaat. Er is een selectie gemaakt en die projecten moeten het hele 
traject van innovatief  aanbesteden doorlopen. Het meest gevorderde project daarvan is 
het e-bookproject. Alle betrokkenen, zoals onderzoeksorganisaties, bedrijven, interme-
diaire organisaties zijn rond de tafel gezet. De behoefte is gedefinieerd en het project zit 
in de precommerciële fase. Daarop volgt de commerciële aanbesteding. Hetzelfde traject 
volgt voor een reeks andere projecten en moet leiden tot een systeem dat op termijn ver-
sneld en vereenvoudigd moet worden om een sterk instrument te worden. 

Het idee van de grote projecten en innovatieplatformen rond prioritaire beleidsthema’s 
vormt een vierde onderdeel en moet verder ontwikkeld worden. 

Bij de derde strategische doelstelling, internationalisering, heeft het IWT zich in eerste 
instantie tot doel gesteld een strategie te ontwikkelen rond wat het IWT kan betekenen 
in dat opzicht. Het IWT doet al heel wat op dat vlak. Zo is er de dienstverlening voor 
deelname aan het Europees kaderprogramma. Die moet wel onder de loep genomen wor-
den om te onderzoeken of daarmee wel voldoende mensen en resultaten bereikt worden, 
stelt de spreekster. Er wordt tevens al veel ruimte gelaten voor internationale samenwer-
king binnen de bestaande innovatie- en steunprogramma’s. Bedrijven die met buitenlandse 
partners willen samenwerken, kunnen dat ook. Ook bij wat meer gericht is op onderzoeks-
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organisaties zijn er tal van mogelijkheden. Recent werden in het kader van een lopende 
evaluatie de internationale activiteiten van de bedrijven zelf  nagegaan. Daaruit blijkt dat 
de bedrijven de toegekende steun voldoende weten te valoriseren voor Vlaanderen en dat 
er zich een internationalisering afspeelt, waarin de steun voor innovatie een grote rol kan 
spelen. 

Bij het ontwikkelen van een strategie inzake internationalisering moet het IWT ook reke-
ning houden met wat de partners in dat domein doen. Eenmaal de strategie rond is, wordt 
onderzocht in welke zin de subsidieprogramma’s moeten worden aangepast. Zo moet voor 
doctoraatsbeurzen overwogen worden of er ook buitenlandse niet EU-onderzoekers toe-
gelaten worden of niet. 

Rond een efficiënt, effectief  en kwaliteitsvol IWT zijn acht operationele doelstellingen 
geformuleerd. Mevrouw Lories heeft ze gegroepeerd rond de verschillende benaderingen. 
In eerste instantie wil het IWT de organisatie verder ontwikkelen en de maturiteit verho-
gen. Er loopt een oefening van evaluatie en deels zelfevaluatie sinds 2010. Men verwacht 
de definitieve rapporten op korte termijn. Aan de hand daarvan worden acties en plannen 
opgesteld om de maturiteit te verhogen. 

Daarbij aansluitend is het feit dat een monitoringsysteem nodig is nu er een kader is 
met de beheersovereenkomst en de daaraan gekoppelde indicatoren. Het IWT heeft het 
beschikbare cijfermateriaal nooit vertaald in een structureel systeem. Daar moet werk van 
gemaakt worden. 

Externe communicatie is een aandachtspunt, met het oog op een betere bekendheid en 
toegang van bedrijven en andere organisaties. Het is ook de bedoeling meer te communi-
ceren over de bereikte resultaten.

De financiële planning is eveneens nog voor verbetering vatbaar, stelt de spreekster. Dat 
bleek in 2010, en er is intussen ook al aan gewerkt, wat betere resultaten heeft opgeleverd 
bij de begrotingscontrole. 

Het IWT wil ook meewerken aan het programma van de Vlaamse overheid om de effi-
ciëntie te verhogen. Er moet een actieplan opgesteld worden. Daarvoor denkt het IWT 
aan diverse zaken. De opdrachten van de instelling zijn in de voorbije jaren sterk uitge-
breid zonder dat het personeelsbestand voldoende is gevolgd. Dat noopte tot een aantal 
efficiëntiemaatregelen. Dat wordt onder meer doorgezet op het niveau van de beoorde-
ling en selectie van projecten. Inzake administratieve ondersteuning is een gedeeltelijke 
automatisering aan de gang, intern zowel als voor de gebruikers van de programma’s. De 
ondersteunende diensten moeten voldoende aandacht krijgen. Als extern verzelfstandigd 
agentschap, gegroeid als autonome organisatie die heel veel in eigen beheer heeft bewerk-
stelligd, moet het IWT nu uitzoeken hoe het op de best mogelijke manier gaat samenwer-
ken met andere ondersteunende diensten van de Vlaamse Gemeenschap, zoals voor ICT 
en personeelsadministratie.

In de beheersovereenkomst is net als in alle beheersovereenkomsten de generieke bepaling 
inzake personeelsomvang opgenomen. De norm die is vastgelegd bij het aantreden van de 
Vlaamse Regering, is ook van toepassing op het IWT. Met de gehanteerde berekenings-
wijze komt het IWT op 122 voltijdsequivalenten. Mocht er een dwingende reden zijn om 
in een uitbreiding of  wijziging te voorzien, dan kan de Vlaamse Regering die norm nog 
aanpassen.

Ook met betrekking tot het vereenvoudigen van procedures moet het IWT aan de gene-
rieke doelstelling van de Vlaamse overheid rond administratieve lastenverlaging voor de 
externe klanten voldoen. Het IWT heeft meegewerkt aan de nulmeting en heeft een actie-
plan opgesteld om die last systematisch te verminderen. De automatisering van bepaalde 
processen binnen het IWT zal daarin een belangrijke rol spelen. 



8 Stuk 1255 (2010-2011) – Nr. 1

V L A A M S  P A R L E M E N T

Ook aan de andere algemene doelstellingen van de Vlaamse overheid – diversiteit, duur-
zaamheid en armoedebeleid – werkt het IWT actief  mee.

Ten behoeve van de opvolging van de beheersovereenkomst van het IWT volgt een jaar-
lijkse rapportering over de uitvoering ervan. Bovendien is er een lijst van indicatoren 
aan toegevoegd om de diverse doelstellingen tegen af  te wegen. Om de effecten van de 
toegekende steun te kunnen evalueren, is aan de beheersovereenkomst ook een kalen-
der toegevoegd waarop evaluaties en doorlichting ingeschreven staan om voor elk van de 
instrumenten de reële impact te bepalen. Na vijf  jaar is in een grondige externe doorlich-
ting van het IWT voorzien. 

Mevrouw Lories stelt dat het IWT in zijn prille hoedanigheid als extern agentschap, en 
voor het eerst met een beheersovereenkomst nog aan het monitoringsysteem moet sleute-
len. In 2011 zal voor bepaalde aspecten een eerste keer nulmetingen gebeuren. Het bleek 
daarom niet vanzelfsprekend om streefwaarden in te vullen, al is dat in de mate van het 
mogelijke wel gebeurd. Er is in elk geval zo concreet mogelijk aangegeven hoe men in de 
toekomst met bepaalde indicatoren wil omgaan. Voor klantentevredenheid kan al een eer-
ste studieresultaat verwacht worden tegen eind 2011. Er gebeurt wel al een continue moni-
toring bij bedrijven, door een peiling naar hun tevredenheid over procedure en werking 
van het IWT. De bevragingen zijn vooralsnog niet anoniem en niet systematisch voor elk 
programma. Daarnaast wordt een tweejaarlijkse algemene klantenbevraging in het voor-
uitzicht gesteld. Die kan dan weer aanleiding geven tot aandachtspunten en actieplannen 
die op hun beurt in het jaarlijkse ondernemingsplan worden opgenomen. 

Dezelfde procedure geldt voor personeelstevredenheid. Het IWT neemt deel aan de 
enquêtes van het Agentschap voor Overheidspersoneel. 

Inzake de tijdigheid van de uitvoering van kernprocessen gebeurt er al een registratie dos-
sier per dossier met basisgegevens. Men probeert zo interactief  mogelijk met de bedrijven 
om te gaan. Bij indiening van een aanvraag kunnen er vragen rijzen bij het IWT. Daarop 
verwacht men ook een antwoord. Dat kost doorlooptijd. Het systeem om dat te meten 
wordt verfijnd opdat de tijd die aan het IWT kan worden toegeschreven, exact gemeten 
kan worden. De streefwaarde ligt op het halen van ten minste 80 percent van wat in de 
regelgeving is voorzien. Dat acht mevrouw Lories een heel redelijke norm.

In het verleden werd voor de interne beheerskost vooral gekeken naar de verhouding tus-
sen de algemene werkingskost en de subsidies die werden toegekend. Dat hield geen reke-
ning met wat niet subsidiegebonden was en kan dus geen goede indicator zijn. Verfijning 
volgt.

De status van een aantal voorgestelde acties wordt opgevolgd. Het blijft ook de bedoeling 
om nieuwe doelgroepen te bereiken. Het IWT wil in dat verband ook graag een bijdrage 
leveren aan Flanders Care door specifieke doelgroepen in die niches te benaderen. 

Inzake diversiteit speelt het IWT op twee punten. Er is beslist om in het personeelsbestand 
tegen 2014 een extra allochtoon personeelslid en een persoon met een handicap op te 
nemen. De mogelijkheden van werving zijn beperkt en niet meteen eenvoudig, maar het 
IWT wil in het kader van de diversiteit ook inzetten op het inbrengen van experts. Daar is 
nog werk, want de percentages voor diversiteit worden onvoldoende gehaald.

Tot slot geeft mevrouw Lories nog aan dat er onderscheid wordt gemaakt tussen indi-
catoren naargelang van de mate waarin het IWT er een effect op kan hebben en waarop 
het beoordeeld wil worden. De laatste vijf  indicatoren in de tabel zijn belangrijk om op 
te volgen, maar daarop kan het IWT niet altijd vat hebben. Er worden ook impactstudies 
vooropgesteld en ingepland. 
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II. BESPREKING

De heer Robrecht Bothuyne meent dat de beheersovereenkomst een belangrijke stap is 
voor het IWT. De opmaak van indicatoren en rapporteringsmethoden heeft al veel werk 
gevergd, stelt hij vast. Het lid leest over een jaarlijks ondernemingsplan en heeft opge-
merkt dat dit in maart 2011 moest binnen zijn. Is er al een ondernemingsplan en waarop 
focust het IWT? 

Er moeten nog heel wat nulmetingen en studies gebeuren. Is er in een benchmarking met 
het buitenland en eventueel EWI of het Agentschap Ondernemen zelf  voorzien? 

Een politiek punt zijn de betalingsachterstanden, die ook politiek een oplossing kregen 
via de begrotingscontrole. Er waren ook technische problemen met de kasboekhouding 
en de wijze waarop alles werd bijgehouden. Wat is ter zake de stand van zaken, wil het lid 
weten. 

De focus verschuift naar innovatie ten behoeve van maatschappelijke uitdagingen. Dat 
zou de aanpassing van een aantal instrumenten en zelfs het omleggen van budgetstromen 
vergen. Ten koste waarvan gebeurt die omschakeling dan? Het lid stelt dat de economische 
finaliteit van het innovatiebeleid voor zijn fractie prioriteit heeft. Welke definitie hanteert 
het IWT dan voor het begrip maatschappelijke uitdagingen? 

Innovatief  aanbesteden is een van de operationele doelstellingen. Er is een vrij grote ach-
terstand in het tot stand komen van het programma. De heer Bothuyne vraagt hoeveel 
mensen er eigenlijk in het programma actief zijn, in het kenniscentrum en in de opvolging. 
Hoe verloopt de samenwerking met de andere departementen ter zake? 

In het licht van de internationalisering komt er een vernieuwing in de kaderprogramma’s. 
Dat betekent ook deels vernieuwing in de manier waarop er gefinancierd wordt, stelt het 
lid. Hij meent dat het belang van de cofinanciering vanuit Vlaanderen zal toenemen. Zijn 
de instrumenten wel aangepast om in dat nieuwe internationale framework te functione-
ren? Moeten ze aangepast worden? 

Het lid veronderstelt dat ook het IWT kampt met de gevolgen van de ontgroening en de 
vergrijzing. Hoe manifesteert zich dat binnen het IWT? Hoe ziet de leeftijdspiramide van 
het personeel eruit? Is er in de volgende jaren een grotere uitstroom dan de voorbije jaren 
te verwachten? Ingenieurs zijn schaars op de arbeidsmarkt, oppert de heer Bothuyne. Is 
het IWT voldoende competitief  om de juiste mensen aan te trekken? Voorziet mevrouw 
Lories ter zake moeilijkheden en ziet ze ook mogelijke oplossingen?

De heer Bart Van Malderen vindt de beheersovereenkomst bijzonder compact, duidelijk 
en methodologisch opgebouwd, wat eenvoudige toetsing door de parlementsleden toelaat. 
Hij juicht de vooropgestelde werkzaamheden en plannen van het IWT toe. 

Er ligt veel nadruk op ondernemen en kmo’s. Dat weerspiegelt ook het reële economische 
landschap, meent het lid. De link met de maatschappelijke uitdagingen vindt hij terecht. 
Onderliggend merkt hij dat ook een impliciete link wordt gemaakt met het rapport-Soete 
in het kader van internationalisering, efficiëntie afstemming enzovoort. Hij ziet heel wat 
positieve elementen. 

Men had weet van een aantal engagementen die in het verleden zijn aangegaan en waar-
rond betalingsproblemen rezen. Er zijn bij de begrotingscontrole middelen tegenover het 
budgettaire probleem gezet. Er was echter ook sprake van een monitoringsysteem dat 
moet toelaten bij een begrotingsopmaak of bij een begrotingscontrole te signaleren dat er 
een piek van betalingen is en dat er dus een budget tegenover moet komen te staan. Hoe-
ver staat het met dat monitoringsysteem?
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Het lid ziet ook aanzetten tot samenwerking en het op elkaar afstemmen van kanalen en 
instrumenten. F.I.T. en het Agentschap Ondernemen worden vermeld, maar het lid ziet 
ook raakvlakken met Onderwijs, FWO en BOF. 

De heer Van Malderen kan in tegenstelling tot de heer Bothuyne alleen maar baten vin-
den in de focus op maatschappelijke uitdagingen. Gemeenschapsgeld moet ook een maat-
schappelijke validatie hebben en niet louter een economische, vindt hij. Dat lijkt logisch. 

Het IWT neemt heel wat hooi op de vork in de volgende jaren en dat met hetzelfde per-
soneelsbestand. De arbeidsmarkt kenmerkt zich door een toenemende schaarste. Voorziet 
het IWT een groot verloop in de nabije toekomst? 

Het meten van klantentevredenheid vindt het lid uitermate interessant. Dat zou opgestart 
worden in het voorjaar 2011. Wat is de stand van zaken? En hoe zit het met de doorloop-
tijd, vraagt de heer Van Malderen zich af. Hoelang loopt een dossier bij het IWT van 
indiening tot al dan niet goedkeuring?

Algemeen blijft het lid met de wrange vaststelling zitten dat de Vlaamse Regering zich-
zelf  op zeker ogenblik doelen heeft gesteld in verband met diversiteit en arbeidsgehandi-
capten die manifest niet gehaald worden. De heer Van Malderen kan begrip opbrengen 
voor bepaalde argumenten die mevrouw Lories aanhaalde. Het is niet eenvoudig om 
voor gespecialiseerde functies mensen met een handicap aan te werven. Toch blijft hij het 
betreuren dat de Vlaamse Regering ter zake geen nieuwe doelstelling oplegt. Hij hoopt dat 
het IWT zo snel als mogelijk de ‘minstens één arbeidsgehandicapte tegen 2014’ aanwerft 
en dat het daar niet ophoudt en men zodoende de term ‘minstens’ ook letterlijk neemt. 
In een situatie met een schaarste op de arbeidsmarkt heeft men er volgens de heer Van 
Malderen alle belang bij om kansengroepen aan de slag te helpen. Dezelfde redenering 
gaat ook op voor allochtonen, stelt hij. 

Met betrekking tot de doorlichtingen waarover mevrouw Lories het had, wil het lid graag 
weten hoe de lijst en timing tot stand zijn gekomen.

Mevrouw Güler Turan sluit zich aan bij de beide vraagstellers en is tevreden met het 
beknopte en overzichtelijke document van mevrouw Lories, dat moet toelaten het IWT 
van nabij op te volgen.

Het feit dat er duidelijke afspraken zijn gemaakt en een timing is vooropgesteld voor eva-
luaties vindt het lid een zeer positief  element in de beheersovereenkomst. Het kan als 
voorbeeld gelden, stelt ze. 

Met het oog op de strategie die het IWT wil ontwikkelen in het kader van de internatio-
nalisering, wil het lid graag weten of  er al een timing vooropgesteld is. Het gaat om een 
volkomen nieuwe strategie over hoe het IWT de internationalisering wil aanpakken en er 
was sprake van voorjaar 2011. Kan er aan de commissie een kopie van het plan worden 
doorgestuurd zodra dat er is? 

Het IWT gaat zelf  samenwerking stimuleren en de diverse partners samenbrengen. Is het 
IWT ook van plan om zelf  proactief op zoek te gaan naar andere contacten in het buiten-
land om bepaalde projecten mee samen op te nemen, of  wordt de vraag afgewacht? Heel 
wat andere landen nemen inzake innovatieve projecten voor universiteiten en bedrijven 
goede initiatieven. Wat doet het IWT?

Hoe zit de samenwerking met F.I.T. in elkaar? Welke contacten zijn er? Het lid stelt dat 
alles toch degelijk in elkaar moet passen inzake internationalisering, bedrijfsmatig, econo-
misch en innovatief. 
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Het IWT wil ook bijdragen aan het bereiken van de algemene doelstellingen van de 
Vlaamse overheid, ook inzake het armoedebeleid. Mevrouw Turan refereert aan de dis-
cussie over de Pact 2020-doelstellingen en de lange weg die nog moet worden afgelegd als 
Vlaanderen echt de beste van de klas wil zijn. Er zijn strengere doelstellingen vooropge-
steld dan verwacht wordt. In hoeverre meent het IWT daaraan te kunnen bijdragen? Zul-
len er specifieke projecten opgezet worden of neemt het IWT intern maatregelen met een 
impact voor maatschappelijke uitdagingen? 

De heer Koen Van den Heuvel wil vooreerst de minister feliciteren met het feit dat er nog 
65 miljoen euro extra is uitgetrokken en dat de aanzet naar de volgende jaren is gegeven. 
Hij meent dat de commissie zich ook even moet buigen over de manier waarop men de 
maatschappelijke relevantie wil invullen. Het lid stelt dat andere actoren vrezen dat in 
het licht daarvan, de echte industriële innovatie op de achtergrond zal verdwijnen. Het 
beperkte budget mag zeker niet rondgestrooid worden over tientallen kleinere projecten 
waardoor de relevantie absoluut nihil wordt, waarschuwt de heer Van den Heuvel. Hij 
vindt een grondige discussie daarover noodzakelijk. Hij meent dat het goed is toe te spit-
sen op de clusterspeerpunten van het witboek Nieuw Industrieel Beleid. 

Inzake het intern structuurbeheer en de efficiëntie zit de heer Van den Heuvel nog met 
wat vragen. Het lid wil niet in karikaturen vervallen, maar verwacht wel enige efficiëntie 
inzake het voorkomen van administratieve rompslomp. Het lijkt hem een ernstig probleem 
als een kmo een expertisebureau moet inhuren om de papieren voor het IWT in te vullen. 
Dan is het allicht niet langer de moeite om een IWT-subsidie aan te vragen. Ten aanzien 
van kmo’s moet volgens het lid een goed evenwicht gevonden worden inzake vereisten en 
papierwinkel om de subsidie te verwerven. 

Het personeelsbestand van het IWT is beperkt en dus wordt er meer uitbesteed. Hoe zal 
dat in zijn werk gaan en hoe wordt het geëvalueerd? Is er in een scherpe opvolging voor-
zien? Hoe zit het met de kostenbeheersing? Zijn er specifiek budgetten voorbehouden voor 
uitbesteding? 

De impactstudies zouden bij voorkeur door een externe partij gebeuren en onder voor-
behoud van beschikbaarheid van middelen om de studies uit te voeren. De heer Van den 
Heuvel zegt dat met een externe partij het voordeel van objectiviteit en afstand speelt. Hoe 
denkt het IWT de impactstudies te organiseren?

Van de minister wil het lid nog weten wat de stand van zaken is voor wat betreft de ope-
rationele doelstelling rond grote projecten. Hoe ziet ze dat concreet en welke rol kan het 
IWT daarin spelen? 

Mevrouw Patricia Ceysens maakt zich zorgen over de stelling dat men wil uitzoeken hoe 
de regelgeving nog meer op de maatschappelijke relevantie gericht kan worden. Groot 
probleem is dat men daarmee minder oog heeft voor de economische valorisatie. Dat 
is voor haar onbespreekbaar. Het lijkt alsof  er de facto een tegenstelling bestaat tussen 
beide. Dat klopt niet, stelt het lid. Ze begrijpt niet waarom in Vlaanderen projecten met 
maatschappelijke relevantie niet tot een economische valorisatie zouden kunnen of mogen 
leiden. Een grote onduidelijkheid blijft bijvoorbeeld hoe de zaken staan met Flanders’ 
Care, stelt mevrouw Ceysens. De gezondheidssector omvat talloze aspecten met een maat-
schappelijke relevantie die enorme opportuniteiten bieden voor economische valorisatie, 
oppert ze. 

Flanders’ Care acht het lid bijzonder belangrijk. Het staat haar nog steeds tegen dat men 
van de term Medisch Centrum is overgestapt naar de term Care. Dat behelst volgens haar 
nog iets anders dan de opportuniteiten die in gezondheid en health vervat zitten. Dat laat-
ste gaat net zo goed over gezonde mensen en preventie. Ook daarin is veel te doen en men 
kan er net iets gemakkelijker producten ontwikkelen met een maatschappelijke relevantie 
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die ook een economische valorisatie toelaten. Zodra er een ziektebeeld in het plaatje zit, 
wordt dat moeilijker. Die verandering van focus heeft mevrouw Ceysens nooit begrepen. 
Ze heeft gehoord over een veertigtal mensen in een stuurgroep en het ontwikkelen van een 
label. Daarnaast zouden er projectoproepen zijn rond bepaalde thema’s. Het impulsloket 
zit bij het Agentschap Ondernemen. Dat charmeert niet voor starters en andere initiatief-
nemers in dit domein, meent het lid. Het grootste probleem blijft voor hen trouwens het 
RIZIV, dat een immense omwenteling zou moeten doormaken, stelt mevrouw Ceysens. 
Er is volgens haar een veel nauwer debat met het RIZIV nodig. Dat haalt samen met 
de federale overheid vaak een voordeel uit de toepassing van nieuwe technologieën. Dat 
bespaart soms ligdagen of  andere zaken. Die benefit voelt Vlaanderen niet, stelt ze aan 
de kaak. Daar voelt men precies wel de economische finaliteit dat zoiets een zeer interes-
sant exportproduct kan zijn. Ze verwijst daarbij naar de mogelijkheden voor opvolging 
van diabetici waarvoor het Midden-Oosten uitermate veel belangstelling toont. Er zijn 
gigantische opportuniteiten maar mevrouw Ceysens ziet niet in hoe het impulsloket dat 
wil aanpakken.

De Baekelandmandaten vindt het lid uiterst interessant als brug naar de discussie over de 
relevantie van het fundamentele academische onderzoek voor bedrijven. Het concept is 
gelanceerd in volle crisistijd en dat maakte het voor bedrijven niet evident om in te teke-
nen, stelt mevrouw Ceysens. Toch waren de eerste 40 mandaten snel toegewezen, herinnert 
ze zich, en daarom ziet ze ook groeipotentieel. 

Minister Ingrid Lieten gaat in haar antwoord vooral in op de beleidsmatige aspecten en 
het idee van de maatschappelijke uitdagingen. Ze stelt dat het budgettair een grote uitda-
ging blijft voor de Vlaamse overheid om de doelstellingen te halen en de welvarendheid 
van Vlaanderen te bewaren door innovatie en wetenschappelijk onderzoek te stimuleren. 
Die budgettaire discussie is intussen gevoerd binnen de Vlaamse Regering en er zijn een 
aantal beslissingen genomen met oog voor de belangrijkste doelstelling, namelijk zo snel 
als mogelijk weer een budgettair evenwicht vinden via een besparingsinspanning die soli-
dair gedragen wordt door alle beleidsdomeinen. Zodra er weer zuurstof  zou zijn, wilde 
de Vlaamse Regering die echter ook aanwenden via duidelijke keuzes. Zo is de 65 miljoen 
euro voor onderzoek en ontwikkeling bij de begrotingscontrole alvast vrijgemaakt. Dat 
zette het volume van besparingen weer op nul.

Daarnaast was het ook de bedoeling een meerjarentraject uit te stippelen om aan te geven 
hoe men denkt de éénpercentdoelstelling te halen in 2020. Bij de meerjarenraming heeft de 
Vlaamse Regering op basis van de beschikbare parameters al voorzichtig bekeken wat kan 
worden vrijgemaakt, met oog voor onvoorziene omstandigheden. Daarover zijn afspraken 
gemaakt, zodat jaarlijks ongeveer 60 tot 70 miljoen euro recurrent extra beschikbaar kan 
worden gesteld voor onderzoek en ontwikkeling. De minister is zich ervan bewust dat 
dat bedrag niet volstaat, maar wanneer de parameters beter worden, zal nog onderzocht 
worden of  er meer kan gebeuren. Daarbij moet er uiteraard ook oog zijn voor andere 
maatschappelijke uitdagingen, stelt de minister. Het vergt telkens weer zoeken naar een 
evenwicht.

Hoe worden die middelen besteed? De minister verwijst naar twee teksten die binnen de 
Vlaamse Regering in voorbereiding zijn en die vraag allicht grotendeels beantwoorden en 
input kunnen bieden voor gedachtewisselingen.

Het witboek Nieuw Industrieel Beleid komt eraan en bevat een belangrijk deel rond inno-
vatie. Ook de conceptnota rond het Innovatiecentrum Vlaanderen is in voorbereiding. 
Dat is een van de doorbraken in Vlaanderen in Actie en men wil er verder het kader 
mee aangeven waarbinnen de respectievelijke strategie wordt uitgerold en hoe dat gebeurt. 
Na goedkeuring kan die conceptnota ook in de commissie Economie worden besproken. 
De Vlaamse Regering waakt erover dat beide documenten compatibel en aanvullend zijn. 
Innovatie moet zuurstof leveren voor het nieuwe industriële beleid. 
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Het feit dat de regering aandacht wil besteden en prioriteit wil geven aan de maatschappe-
lijke uitdagingen, is ook duidelijk aangegeven. Ook Europa en de VS vertrekken van dat 
standpunt, met het oog op het welzijn en de maatschappelijke uitdagingen. De conclusie 
luidt dat de creativiteit en innovativiteit van wetenschappers en ondernemers maximaal 
moet aangewend worden om oplossingen te zoeken voor de bewuste uitdagingen. 

De grote maatschappelijke uitdagingen zijn opgenomen in een aantal beleidsdocumenten, 
stelt de minister: Pact 2020 en Vlaanderen in Actie. Het gaat niet louter om Vlaamse uit-
dagingen, gaat ze verder. Zo is er de klimaatproblematiek die mondiaal speelt, en effecten 
heeft voor het economische leven, maar net zo goed voor de volksgezondheid. Verder 
somt ze op: duurzame mobiliteit, het energiebeleid, het opdrogen van de grondstoffen 
dat een zoektocht naar alternatieve en nieuwe bronnen inzet, de vergrijzing en de zorg die 
daarmee gepaard gaat en de vraag naar de betaalbaarheid van die zorg. 

Dat alles komt niet in de plaats van de bestaande dimensies, oppert de minister. Een eerste 
dimensie gaat bottom-up vanuit de wetenschappers, waarbij onderzoeksvelden gedefini-
eerd worden op basis van creativiteit en excellentie van die wetenschappers zonder dat 
daarin een economische of  maatschappelijke finaliteit gezocht wordt. Dat proces moet 
men blijven bewaken, benadrukt de minister. Het is de basis voor zowel maatschappelijke 
als economische return. 

Ze onderstreept dat een tweede dimensie, met projecten waarin bedrijven op korte termijn 
een economische return zien, ook ondersteuning moet blijven genieten. Dat zal het IWT 
ook blijven doen, stelt de minister. 

De derde dimensie die wordt ingebracht, is geïnspireerd door maatschappelijke uitdagin-
gen. Dat wordt zodoende meegenomen in het bepalen van de speerpunten en het leggen 
van prioriteiten voor de middelen. 

Minister Lieten onderstreept het belang van dat laatste aspect en stelt uitdrukkelijk dat 
de drie noch tegenstrijdig, noch uitsluitend naast elkaar bestaan. Er zijn talloze varian-
ten mogelijk, oppert ze. Een ogenschijnlijk niet economisch valabel basisonderzoek kan 
opeens wel over een economisch en maatschappelijk returnpotentieel beschikken. Veel 
maatschappelijke uitdagingen kunnen niet anders dan door de economie omgezet worden. 
Die introduceert oplossingen. Soms gebeurt dat door het middenveld of de verenigingen.

Het is niet de bedoeling dat er ergens geld wordt weggehaald, wel dat fundamenteel 
wordt onderzocht waar de grootste meerwaarde zit voor zowel economie, maatschappij 
als wetenschappers en dat dan prioriteiten worden gelegd. Die strategie wordt zorgvuldig 
verder ontwikkeld. Alle instrumenten worden ingezet en de dialoog wordt aangegaan om 
te zien hoe IWT, FWO, de participatie- en financieringsmaatschappijen in het plaatje pas-
sen en om afspraken te maken ter zake. Met de regiegroepen van de VRWI zijn al stappen 
gezet om met betrekking tot duurzame chemie een innovatieagenda uit te werken. Die sec-
tor heeft zowel een maatschappelijke als economische valorisatie. Het IWT kan die agenda 
dan benutten als inspiratiekader. De minister verklaart zich ten volle bereid na goedkeu-
ring door de Vlaamse Regering alles verder met de commissie te bespreken in overleg met 
minister-president Peeters.

Flanders’ Care illustreert reeds de gekozen benadering, stelt de minister. Het moet een bij-
komende dimensie inbrengen en beperkt zich niet tot onderzoek naar nieuwe geneesmid-
delen, behandelingen en preventieve methoden, maar ook om zorg voor iedereen en het 
betaalbaar houden van die zorg. De minister erkent dat in het kader van de maatschap-
pelijke uitdaging ter zake meer middelen rond innovatie moeten worden ingezet, en dat 
de mogelijkheden qua economische return legio zijn. De sector is in volle ontwikkeling 
en via de economie kan de innovatie in de maatschappij geïntroduceerd worden. De drie 
bevoegde ministers van Welzijn, Innovatie en Economie proberen een gezamenlijke aan-
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pak uit te werken. Vanuit haar domein wil de minister innovatie in de zorg stimuleren, en 
dat in eerste instantie via de bestaande kanalen. Het IWT ziet een uitdaging in het zorgen 
voor de nodige expertise en een aangepast instrumentarium om de potentiële zorgprojec-
ten op te nemen. Ook de provinciale innovatiecentra worden ingezet om de kloof tussen 
de sector en het innovatie-instrumentarium te overbruggen. Er worden een aantal mensen 
aan de staf  toegevoegd die heel specifiek over voldoende achtergrondkennis beschikken 
inzake de zorgsector, zodat ze de initiatiefnemers afdoend naar het bestaande instrumen-
tarium kunnen leiden. 

Onder de bevoegdheid van minister-president Peeters ressorteert dan nog het Impulslo-
ket dat meer algemeen als steunpunt moet dienen voor vragen van globaal economische 
aard, zoals het steunbeleid, relevantie en het instrumentarium van de overheid. Er is nog 
een hele weg af te leggen, beseft minister Lieten. Drie werelden moeten elkaar beter leren 
kennen: de zorgsector, die strak aangestuurd wordt door overheidsgeledingen zoals het 
RIZIV en specifieke regelgeving; innovatie, dat de opportuniteiten voor onderzoek en ont-
wikkeling moet blootleggen; en de economische sector die het allemaal moet introduceren 
en omzetten naar maatschappelijke termen. Sommige innovaties zal de zorgsector zelf  
moeten waarmaken. De zoektocht naar mensen die de drie werelden begrijpen en kennen 
om er een rol in te spelen is belangrijk. Flanders’ Care vindt de minister een uitstekend 
voorbeeld van hoe er gewerkt wordt op die weg. 

Er is een bijkomend budget van 20 miljoen euro vrijgemaakt en in een speciaal fonds bin-
nen PMV ondergebracht omdat duidelijk werd dat er nood is aan extra kapitaal dat het 
mogelijk moet maken spin-offs op te zetten. De expertise van de mensen van PMV kan 
zo aangewend worden en voor de keuze van de projecten en het inzicht daarin, kunnen 
mensen uit de zorgsector aan boord genomen worden. Zij kunnen dan de dialoog aangaan 
met de financiële experts van PMV om in alle fasen te voorzien in risicokapitaal. 

De heer Koen Van den Heuvel wil weten hoe de minister de ondersteuning ziet bij de ont-
wikkeling van grote projecten gericht op sociaaleconomische uitdagingen. Wat kan daar 
de rol van het IWT zijn? 

Minister Lieten verwijst naar de duurzame mobiliteit en de introductie van de elektrische 
wagen in dat verband. Ze stelt dat een project van die omvang heel wat samenwerking 
vergt op diverse fronten: toegepast onderzoek, waarvan het IWT enkele projecten finan-
ciert, het mobiliteitsbeleid en het voorwaardenscheppend kader enzovoort. De minister 
besluit dat een dergelijk groot project een multifunctionele benadering nodig heeft. Het 
kan tevens dienen als hefboom om bepaalde innovaties in de hele sector vooruit te helpen. 
Ook binnen Flanders’ Care zijn er mogelijkheden voor projecten van die omvang. De 
minister denkt daarbij aan de patiëntenkamer van de toekomst. Er zijn heel wat innova-
ties die elkaar aanvullen en met specifieke regelgeving ondersteund moeten worden en 
ook daarvoor moet risicokapitaal beschikbaar worden gemaakt. De spelers moeten elkaar 
vinden. Het is een hefboom voor vele kleine projectjes en concepten. Daarin schuilt ook 
de meerwaarde als zo’n project wordt opgezet.

Mevrouw Veerle Lories beaamt dat het ondernemingsplan van het IWT vooropgesteld 
was voor eind maart. Het wordt weldra voorgelegd op de raad van bestuur van het IWT. 
Minister Lieten voegt toe dat het vooral de bedoeling is de link te leggen tussen de strate-
gie die door het beleid wordt ontwikkeld en die vertaald wordt in de meerjarenplanning in 
de beheersovereenkomst en de operationele plannen die daarvan een jaarlijkse vertaling 
zijn en aangeven wat de doelstellingen van de organisatie en de leidend ambtenaar zijn. 
Dat alles moet in een jaarlijks terugkerend periodiek ritme gebracht worden. Daartoe is 
het nodig dat alles elkaar netjes opvolgt: operationeel plan, evaluatie van het vorige, fina-
lisering van het nieuwe operationeel plan, toevoeging aan de persoonlijke doelstellingen 



Stuk 1255 (2010-2011) – Nr. 1 15

V L A A M S  P A R L E M E N T

van de administrateur-generaal. De minister wijst erop dat 2011 een soort van overgangs-
jaar wordt waarin de puzzel in elkaar moet worden gepast. Het geheel mondt in elk geval 
uit in een meer transparante manier van werken. 

Mevrouw Lories legt vervolgens uit hoe timing en prioriteiten met betrekking tot de 
impactstudies zijn vastgelegd. Dat is gebeurd op basis van omvang en belang van het 
instrument of  op basis van het feit dat er nog nooit of  zeer lang geleden een grondige 
evaluatie van was gemaakt. Dat was het geval voor landbouwonderzoek. Sinds de overhe-
veling in 2002 was nog nooit fundamenteel het effect daarvan bekeken. Bedrijfsprojecten 
worden als eerste aangepakt, in parallel met een internationale benchmark. Dat is opge-
splitst in verschillende aspecten en er wordt gebruik gemaakt van externe expertise. Met 
het steunpunt wordt ter zake samengewerkt en er is een bevraging van de bedrijven zelf  
gepland via vooral externe consultants. 

Alle betalingen die nog openstonden eind 2010 zijn in januari 2011 betaald, met enkele 
kleine uitzonderingen die vertraging hadden door iets wat administratief  niet in orde was. 
Eind maart 2011 was alles integraal afgehandeld, verzekert mevrouw Lories. Met de aan-
passingen in de begroting 2011 zijn problemen uitgesloten, besluit ze. 

Intern is intussen een auditcomité opgericht binnen het IWT zoals bepaald in het de-
creet. Dat impliceert zonder meer nauwere opvolging. Er is een rapporteringssysteem ont-
wikkeld op basis van een boordtabel die driemaandelijks aan de raad van bestuur wordt 
voorgelegd. Daarin wordt zeer exact de stand van zaken van uitvoering van de begroting 
weergegeven. Eind 2010 is ook een kasplanning ontwikkeld die de noden aan betaalmid-
delen voor de toekomst moet uittekenen. Groot verschil met vroeger is dat alles gestoeld 
is op reële modellen van timing van uitvoering van projecten. De spreekster onderstreept 
dat het niet altijd eenvoudig is een juiste timing te maken door wijzigingen, vertragingen 
enzovoort. Van die vertragingen is een model gemaakt en dat wordt gehanteerd om de 
vooruitzichten op te maken. 

Voor het innovatief  aanbesteden worden voorlopig twee voltijdsequivalenten ingescha-
keld op het niveau van adviseur en in totaal zijn dat drie mensen. Er is ook één adminis- 
tratieve kracht die voltijds werkt. Daarnaast worden adviseurs met specifieke expertise 
ingezet. Dat is echter moeilijk uit te drukken in vte’s. 

Voor de begeleiding van de innovatieplatformen wordt een beroep gedaan op externe con-
sultants. 

De vergrijzing bij het IWT is recent in kaart gebracht. Over de volgende tien jaar gaan iets 
meer dan 20 mensen de pensioengerechtigde leeftijd bereiken. Dat houdt niet meteen in 
dat ze dan ook onmiddellijk vertrekken, stelt mevrouw Lories. Gemiddeld gaan dus twee 
mensen per jaar met pensioen. Dat is zeer redelijk. Verloop is er amper bij het IWT. 

Het probleem met de arbeidsmarkt is inderdaad ook voelbaar bij het IWT. Mevrouw 
Lories wijst erop dat er recent wervingsreserves zijn aangelegd. In een vrij uitgebreide en 
goed bekendgemaakte procedure komen dan toch slechts één of  twee mensen uit de bus 
die geschikt blijken, zeker voor de heel gespecialiseerde profielen. Het IWT verwacht in de 
nabije toekomst in die zin geen verbetering. De lonen voor adviseurs bij het IWT kunnen 
als zeer degelijk bestempeld worden. 

Voor het kaderprogramma zijn de bestaande programma’s opengesteld. Europa heeft 
een aantal initiatieven lopen rond ERA-netten, waarbij van de lidstaten wordt verwacht 
dat ze hun eigen instrumenten en middelen mee inschakelen. Bijna alle programma’s zijn 
daarvoor ingezet, maar de voorwaarden blijven gelijk. De procedure verloopt los van een 
oproepprocedure of  de normale procedure. Er wordt wel een beroep gedaan op de cen-
trale evaluatie vanuit Europa voor een aantal van de bewuste initiatieven. 
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Er is nog een lacune voor de onderzoeksinstellingen die niet altijd in eender welk pro-
gramma terechtkunnen voor een Europees initiatief  als dat niet samenvalt met een SBO. 
Als dat wel samenvalt of  ingepast kan worden in de oproep voor het programma voor 
strategisch basisonderzoek, dan moet het qua timing heel goed afgestemd worden. Me-
vrouw Lories oppert dat in die zin een flexibilisering kan worden doorgevoerd door lan-
ger op voorhand middelen te oormerken voor internationale samenwerking. Dat gebeurt 
vooralsnog pas op het ogenblik dat er een verzoek is. Het kanaal van de bedrijfsprojecten 
is een open kanaal waarlangs continu aanvragen kunnen worden ingediend. Voorwaarde 
daar is dat er een bedrijf  het initiatief  neemt of de leiding heeft in het project. De spreek-
ster ziet nog mogelijkheden tot verdere versoepeling, maar stelt dat die op heden zeker 
ook niet beperkt zijn. 

Afstemming met de andere agentschappen en partners vindt mevrouw Lories een van-
zelfsprekendheid. De contacten zijn er in het kader van grotere initiatieven ook al met 
mensen van Sociale Economie, Openbare Werken, Gezondheidszorg enzovoort. Er is  
een managementcomité binnen het beleidsdomein en de beleidsraad waarbinnen heel wat 
afstemming gebeurt met de andere agentschappen binnen het beleidsdomein.

De heer Koen Van den Heuvel wil ook van het IWT weten in hoeverre er bereidheid is om 
de administratie zo eenvoudig mogelijk te maken en te houden.

Mevrouw Lories bevestigt dat het een belangrijk aandachtspunt is, en stelt dat het ook zo 
in de beheersovereenkomst is opgenomen. Ze merkt echter op dat er ook voor een goed 
evenwicht gezorgd moet worden, zodat de genomen beslissingen op een correcte manier 
verantwoording vinden. Ten aanzien van kmo’s probeert het IWT de procedures alvast 
zo eenvoudig mogelijk te maken en zoveel als mogelijk interactie tot stand te brengen. Zo 
krijgen ze de gelegenheid om wat schriftelijk op papier is gezet, mondeling aan de deskun-
digen toe te lichten. Dat lijkt de spreekster een belangrijke tegemoetkoming en laat toe een 
project correct te evalueren. Het IWT staat voor vragen en interactie open. De innovatie-
centra bieden voor nieuwkomers gratis projectbegeleiding aan. Dat blijkt te werken, stelt 
mevrouw Lories, want steeds meer projecten worden via dat kanaal ingediend. 

De heer Bart Van Malderen wil er een punt van maken dat er een tegenstelling of  tegen-
strijdigheid zou zijn tussen economisch relevante doelen en de economische valorisatie. 
Het scherpstellen op bepaalde aspecten zal volgens het lid op termijn een comparatief  
voordeel opleveren op bestaande markten. Hij oppert dat de hele wereld met grondstof-
schaarste kampt en met vergrijzing of klimaatproblemen. Nu technologieën en concepten 
ontwikkelen zal op termijn een betere toegang tot die markten verschaffen, meent de heer 
Van Malderen. Met andere middelen verliest men qua concurrentie daarentegen bijna 
altijd het pleit, stelt het lid vast. Zo is het bij voorbaat verloren om qua arbeidskost de 
strijd met China aan te gaan, haalt hij aan bij wijze van voorbeeld. Het is belangrijk goed 
in te zetten op wat voor Vlaanderen maatschappelijk als uitdaging van belang is en dat 
moet dan later een comparatief  economisch voordeel genereren. Het lijkt hem vooral een 
win-winsituatie, mits men niet louter technologiegedreven kijkt. Hij haalt het voorbeeld 
van afvalinzameling en -recyclage aan: een concept met een technologisch aandeel, dat een 
aardig marktaandeel kan opleveren. 

Het lid vraagt nogmaals naar de doorlooptijden.

Voorts wil hij met betrekking tot innovatief  aanbesteden nog weten of de twee beleidsdo-
meinen die nog niet gereageerd hadden, onder meer Buitenlands Beleid, intussen al wel 
contact hadden opgenomen. Is er een doorbraak? Het zou de bedoeling zijn om in beide 
domeinen een project op te starten. 

Mevrouw Lories antwoordt meteen dat er nog voor één beleidsdomein geen contactper-
soon is voor innovatief  aanbesteden. Het betreft het domein Internationaal Vlaanderen.
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Mevrouw Turan vraagt opnieuw naar de proactieve ingesteldheid van het IWT inzake 
internationale contacten. Ook wil ze weten wat de plannen van het IWT zijn in het kader 
van het armoedebeleid. 

Mevrouw Lories kan geen globaal cijfer plakken op de doorlooptijden, al zijn de gege-
vens wel bekend aan de hand waarvan de doorlooptijden berekend kunnen worden. Het 
IWT werkt met open systemen waarin continu projecten kunnen worden ingediend en 
met callsystemen met oproepen en deadlines. Die laatste worden opgevolgd, maar intern 
wordt dan vaak de prioriteit gelegd bij de calls die een strikte timing opleggen. De meer 
open systemen laten eerder vertraging toe. Voor kmo-projecten haalt het IWT de deadline 
alvast wel. De regelgeving voorziet in een procedure van 70 werkdagen voor beoorde-
ling van projecten. Voor kmo’s lukt dat, en worden de beslissingen door het IWT zelf  
genomen, dus wekelijks, stelt mevrouw Lories. Voor grotere bedrijfsprojecten gebeurt het 
geregeld dat er een maand vertraging is voor de beslissingen, die in de raad van bestuur 
worden genomen. Er is heel vaak interactie. De spreekster stelt dat het databeheersysteem 
er grondig moet op nagekeken worden om de juiste informatie ter zake op te diepen en te 
verwerken. De projecten worden beoordeeld door externe evaluatoren. Die beoordelingen 
worden aan de aanvragers doorgespeeld en ze krijgen de gelegenheid om erop te reageren. 
Ook dat vertraagt de procedure. Het zou volgens mevrouw Lories veel eenvoudiger zijn 
om aan de normen qua doorlooptijden te voldoen als men strikt projecten zou afwijzen 
zonder verdere interactie. Dat lijkt haar niet de bedoeling. Er moet dus een evenwicht 
gezocht worden tussen de mogelijkheden tot interactie die bedrijven nodig hebben en de 
timing die het IWT vooropstelt.

Inzake het armoedebeleid werkt het IWT indirect heel hard mee doordat het zich richt 
op het bevorderen van groei en welvaart in Vlaanderen. Het is niet altijd eenvoudig om 
concreet acties op te zetten in dat kader, geeft mevrouw Lories toe. Ze ziet echter moge-
lijkheden binnen de programma’s zoals basisonderzoek met maatschappelijke doeleinden. 
In dat verband kan het IWT instaan voor ondersteuning van onderzoek rond armoede-
beleid. Bovendien is het IWT ook betrokken bij een oproep voor innovatieprojecten in 
het kader van de sociale economie. Het IWT zit in de stuurgroep die een strategie ter zake 
ontwikkelt. Ook beschutte werkplaatsen blijken interesse te tonen om deel te nemen aan 
het kmo-programma van het IWT, maar dat kan vooralsnog niet omdat ze niet als dus-
danig erkend zijn. Ook daar wordt naar oplossingen gezocht, want de projectvoorstellen 
hebben een voldoende innovatief  karakter om in aanmerking genomen te worden, besluit 
mevrouw Lories.

Patricia CEYSENS,
voorzitter

Robrecht BOTHUYNE,
verslaggever
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Gebruikte afkortingen

BBB Beter Bestuurlijk Beleid
BOF Bijzonder Onderzoeksfonds
DTO duurzame technologische ontwikkeling
ERA European Research Area
EU Europese Unie
EWI Economie, Wetenschap en Innovatie (beleidsdomein van de Vlaamse overheid)
F.I.T. Flanders Investment & Trade (Vlaams Agentschap voor Internationaal Onder-
 nemen)
FWO Fonds Wetenschappelijk Onderzoek - Vlaanderen
IWONL Instituut tot Aanmoediging van het Wetenschappelijk Onderzoek in Nijverheid 
 en Landbouw
IWT Agentschap voor Innovatie door Wetenschap en Technologie
kmo kleine of middelgrote onderneming
PMV ParticipatieMaatschappij Vlaanderen
RIZIV Rijksinstituut voor Ziekte- en Invaliditeitsverzekering
SBO Strategisch Basisonderzoek
TETRA Technologietransfer door Instellingen voor Hoger Onderwijs
VIS Vlaams Innovatiesamenwerkingsverband
VRWI  Vlaamse Raad voor Wetenschap en Innovatie
vte voltijdsequivalenten
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BIJLAGE: 

Ontwerp van beheersovereenkomst tussen  
de Vlaamse Regering en het 

Agentschap Innovatie door Wetenschap en Technologie  
voor de periode 2011-2015
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